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Dagsordensmaterialer og lydfiler kan hentes på dn.dk/rep2016 og efter et års tid på efter-
spørgsel. 
 

1. Velkomst og valg af dirigent (Del 1 – 00:00:00) 
Kl. 13.00 – 13.10 
 
Formand for DN Aalborg, Steen Birkedal, bød velkommen til og inviterede Repræsentantskabet 
til at synge med på en velkomstsang med tekst af Samråd Nordjylland. På anbefaling af dags-
ordenudvalget blev advokat Peter Lambert herefter valgt med akklamation som mødets diri-
gent. Dirigenten konstaterede at 
• dagsordenen var rettidigt udsendt 
• dagsordenen indeholdt de vedtægtsbestemte emner 
• forsamlingen var lovlig og beslutningsdygtig 

 

2. Valg af stemmeudvalg (Del 1 – 00:10:19) 
Kl. 13.10 
 
Dagsordenudvalget foreslog valg af Michael Leth Jess og Michael Vendelbo, direktører i DN's 
Sekretariat. Stemmeudvalget skal træde i funktion, hvis det elektroniske afstemningssystem 
mod forventning skulle svigte. Det foreslåede stemmeudvalg blev valgt – med akklamation. 
Stemmeudvalget kom ikke i funktion. 



 2 

3. Præsidentens naturpolitiske beretning (Del 1 – 00:11:05) 
Kl. 13.10 – 13.45 
 
Sagsfremstilling: Ella Maria Bisschop-Larsen fremlagde i henhold til vedtægternes § 11, stk. 3 
en naturpolitisk beretning. Beretningen er et oplæg til en bred politisk debat og skal ikke god-
kendes. 
 
Behandling: Dirigenten besluttede en taletidsbegrænsning på 2 minutter. 
 
Beretning og debat  
Præsidenten holdt sin beretning, som ligger i skriftlig form på dn.dk/rep2016. Den efterfølgen-
de debat bestod bl.a. af følgende indlæg samt svar fra præsidenten: 
 
Der blev fremsat ønske om, at biodiversitet, som har stor betydning for klimaet, og de byg-
ningstruede lysåbne landskaber kommer mere i fokus for foreningens aktiviteter. Præsidenten 
var enig i begge dele og tilføjede, at kampen om det åbne land er på vej til at blive en kamp-
zone mellem private. 
 
Der blev efterlyst mere information om foreningens energi- og transportpolitik. Præsidenten 
oplyste, at hovedbestyrelsen genbesøger vindmølleplaceringspolitikken. Mht. transport oriente-
rede præsidenten om, at foreningen arbejder for den for naturen mindst skadelige placering af 
motorveje. 
 
Der blev desuden fremsat ønske om, at foreningen bliver bedre til at samarbejde med andre 
grønne organisationer, især Natur & Ungdom. En mere markant klimaprofil blev også efterlyst. 
Præsidenten kunne fortælle, at Hovedbestyrelsen er i færd med at undersøge mulighederne for 
et tættere samarbejde med Natur & Ungdom, og at klimaet vil blive drøftet under et senere 
punkt. 
 

4. Demonstration af afstemningsenheder og præsentation af ny  
hjemmeside (Del 1 – 00:50:16) 

Kl. 13.45 – 14.15 
 
Allan Nyhus fra DN’s sekretariat demonstrerede afstemningssystemet. Marianne Søndergaard 
præsenterede den nye hjemmeside. 
 

5. Valg af repræsentant til Danmarks Naturfond (Del 1 – 01:09:34) 
Kl. 14.15 – 15.00 
 
Sagsfremstilling: Repræsentantskabet vælger for en 3-årig periode en repræsentant til Dan-
marks Naturfonds bestyrelse. Repræsentantskabets nuværende repræsentant, Lars Schøn-
berg-Hemme, DN Brønderslev, genopstiller. Poul Evald Hansen, DN Albertslund, nyopstiller. 
Dette punkt blev rykket frem i tidsplanen, da debatten efter Præsidentens beretning blev kor-
tere end ventet.  
 
Præsentationer, spørgsmål og valghandling 
Hver kandidat fik mulighed for en 5 minutters valgtale til supplering af kandidatens skriftlige 
valgprogram. Herefter blev der efter ønske fra Dagsordenudvalget åbnet for spørgsmål fra sa-
len, hvorefter der gennemførtes afstemning. 
 
Poul Evald Hansen blev valgt med 82 stemmer imod 53.  
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6. Rapport om naturnationalparker (Del 2 – 00:00:10) 
Kl. 15.30 – 17.00  
 
Sagsfremstilling: Repræsentantskabet bestilte en udredning om naturnationalparker i store 
skovområder. Den leverede NIRAS i august. Repræsentantskabet skal tage stilling til rappor-
tens opfølgning. Samråd Nordsjælland havde på forhånd udtrykt utilfredshed med, at deres 
høringssvar ikke var en del af det udsendte dagsordenmateriale. Derfor havde samrådet ud-
sendt sit høringssvar fra HB’s behandling sidste år på mail til et antal af mødets deltagere. 
 
Behandling: Præsentation og debat efterfulgt af elektronisk afstemning. 
 
Debat og afstemning 
Nora Skjernaa Hansen fra Sekretariatet gennemgik rapporten. Jonas Geldmann fra Hovedbe-
styrelsen præsenterede HB’s behandling af punktet. Under debatten fremkom det bl.a., at na-
turnationalpark-konceptet kan være problematisk – både mht. navn og indhold. Der blev talt 
for at øge naturindholdet i de nuværende nationalparker i stedet for at igangsætte nye projek-
ter som f.eks. naturnationalparker.  
 
Rapporten blev desuden kritiseret for sit natursyn og for ikke at tage tilstrækkelig højde for 
kulturhistoriske, rekreative og landskabelige interesser. Det blev fremført, at det af en række 
årsager ikke vil være en god idé at gøre Gribskov til en naturnationalpark. Foreningen blev 
opfordret til at have respekt for skovenes historie og den nationale arv samt at huske at ind-
drage borgerne. 
 
Repræsentantskabet blev opfordret til ikke at afvise rapportens forslag over en bred kam, men 
i stedet at tage stilling til de enkelte elementer afstemning for afstemning. Det blev anbefalet, 
at Repræsentantskabet lader rapporten få en rolle i foreningens arbejde. Der blev givet udtryk 
for, at Nordsjælland har særligt godt potentiale for etablering af en naturnationalpark.  
 
Et andet synspunkt var, at rapportens tre virkemidler for at styrke mangfoldigheden i skovene 
(strukturhugst, græsning og hydrologi) bør fremmes. Rapporten blev rost for at tage hensyn til 
friluftslivet. Der blev markeret synspunkter både for og imod hegning. 
 
Afstemningernes resultater: 
1) Konceptet naturnationalparker, som det er beskrevet i rapporten, er grundlæggende en god 
idé? 
Ja: 107 
Nej: 23 
Ved ikke: 7 
 
2) DN kan offentliggøre rapporten og påpege at den indeholder et spændende koncept og 
mange gode elementer til brug i forvaltningen af Danmarks skove? 
Ja: 130 
Nej: 15 
Ved ikke: 6 
 
3) DN peger konkret på, at et eller flere af de tre navngivne områder bør forsøges udviklet i 
retning af en naturnationalpark i en lokalt inddragende proces med detaljeret udredning og 
planlægning? 
Ja: 124 
Nej: 21 
Ved ikke: 3 
 
4) Alle tre skitseprojekter kan anbefales (dvs. både Silkeborgskovene, Almindingen og Grib-
skov)? 
Dette afstemningstema udgik. 
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5) DN kan anbefale en fortsat proces omkring eksempelprojektet i Silkeborgskovene? 
Ja: 125  
Nej: 10 
Ved ikke: 12 
 
6) DN kan anbefale en fortsat proces omkring eksempelprojektet i Almindingen? 
Ja: 120 
Nej: 14 
Ved ikke: 12 
 
7) DN kan anbefale en fortsat proces omkring eksempelprojektet i Gribskov? 
Ja: 67 
Nej: 68 
Ved ikke: 14 
 
 

7. Godkendelse af Aktivitetsplan 2017 og budget 2017 (Del 3 – 00:01:24) 
Kl. 17.30 – 18.45 
 
Sagsfremstilling: DN’s aktivitetsplan med tilhørende budget prioriterer år-til-år mellem de 
mange opgaver, som flyder ud af DN’s brede formålsparagraf. Aktivitetsplanen bliver skabt i 
en åben proces med Repræsentantskabet som besluttende myndighed. Resultatet af processen 
kan ses som en ’kontrakt’ mellem Repræsentantskabet og Hovedbestyrelsen/Sekretariatet om, 
hvad foreningen skal udrette til næste år. 

For at sikre en velordnet, velbelyst og demokratisk behandling af ændringsforslag fremlagde 
HB sit forslag til Aktivitetsplan og Budget 5 uger før REP-mødet. Der var indkommet ét æn-
dringsforslag til aktivitetsplanen, som blev eftersendt til Repræsentantskabet sammen med 
HB’s stemmeanbefaling. 
 

Præsentation, debat og konklusion 
1. Præsidenten gennemgik hovedlinjerne i HB’s forslag til aktiviteter. 
2. Økonomidirektøren gennemgik hovedlinjerne i HB’s forslag til budget. 
3. Carsten O. Hansen fra DN Odense præsenterede ændringsforslag til AP2017 om en opprio-

ritering af klimaindsatsen. Hans Jürgen Stehr fra HB redegjorde for HB’s stemmeanbefaling 
til ændringsforslaget, hvilket var en delvis imødekommelse. Klimanetværket fremkom med 
et kompromisforslag mellem ændringsforslaget og HB’s forslag, hvorefter det oprindelige 
ændringsforslag fra DN Odense blev trukket.  

4. Debat om klimanetværkets forslag 
5. Afstemning om forslaget fra DN’s klimanetværk 
6. Afstemning om Aktivitetsplan og budget 2017. 
 
Under debatten blev der efterspurgt dokumentation for, at DN kan gøre en forskel for klimaet 
ved at beskære sine budgetposter. Der blev gjort opmærksom på, at der kan siges at være en 
snæver sammenhæng mellem miljø, natur og klima. Der blev desuden orienteret om, at DN’s 
lokalafdelinger godt kan lave klimaaktiviteter på kommunalt niveau ved at samle interessenter 
om sagen. Der blev efterspurgt en afklaring af, hvad kompromisforslagets opfordring til at af-
sætte et ’mindre beløb’ dækker over.  
 
Spørgsmålet blev rejst, hvilken klimaforskel DN kan gøre sammenlignet med andre grønne 
organisationer – bør DN ikke i stedet fokusere på sine kerneopgaver? Det blev foreslået, at 
sekretariatet støtter lokalarbejdet til det kommende kommunal- og regionsrådsvalg. Et HB-
medlem gjorde opmærksom på, at foreningen i forvejen gør meget for klimaet. Det blev efter-
lyst, at DN gør sig til primus motor for klimaindsatsen i Danmark. Klimanetværket trak den del 
af sit kompromisforslag tilbage, der omhandlede finansiering, idet man mente at kunne klare 
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sig inden for det foreslåede budget i HB’s forslag til Aktivitetsplan. Klimanetværkets forslag fik 
dermed følgende ordlyd:  
 
1) DN afholder senest marts-april 2017 et fælles klimaseminar for de faglige udvalg, samråds-
formænd og andre interesserede, herunder DN Odense og klimanetværket.  
 
2) DN afholder et kraftigt publiceret stort debatmøde om klima som led i projekt Grønt Folke-
møde på Bornholm. 
 
Afstemningernes resultater: 
Forslag fra DN’s klimanetværk om kompromis mellem DN Odenses forslag og HB’s ændrings-
forslag 
Ja: 73  
Nej: 48 
Ved ikke: 18 
 
HB's forslag til AP2017 godkendes med eventuelle ændringer som følge af forudgående af-
stemning 
Ja: 133 
Nej: 2 
Ved ikke: 11 
 

8. Afstemning til REP har ordet (Del 3 – 01:23:33) 
Kl. 18.45 – 19.00 
 
Sagsfremstilling: Fristen for at afgive forslag til ’REP har ordet’ var kl. 15.30.  
De afgivne forslag blev udleveret på tryk i pausen kl. 17. Der gennemførtes en afstemning om, 
hvilke forslag der skulle behandles under søndagens punkt, ’REP har ordet’. Hver mødedeltager 
havde tre stemmer.  
 

Konklusion: 
Det blev besluttet at behandle følgende emner (sorteret efter de emner, der fik flest stem-
mer):  
 

1. Natur og miljø skal i fokus ved valget 2017, DN Sorø (84) 
2. Kan vi fordoble vores styrke i samfundsdebatten og over for politikerne? DN Favrskov 

(69) 
3. Hvordan kan DN's afdelinger arbejde med at løfte og fremme naturværdi-dimensionen i 

de 5 nationalparker? DN Roskilde (69) 
4. DN's forhold til Friluftsrådet, DN Albertslund (49) 
5. Sammenlægningen af fødevareministeriet og miljøministeriet (43) 
6. Er det en generel tendens i hele landet at jagtinteresser ødelægger natur? (37) 
7. DN og transportområde, DN Vejle (32) 
8. Bør klimaindsatsen indtage en mere fremskudt placering i DN's profil? DN Odense (9) 

 
 
 

9. REP har ordet (Del 4 – 00:00:00) 
Kl. 9.00 – 10.00 
 
Debat:  
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Natur og miljø skal i fokus ved kommunalvalget 2017  
 

• DN Sorø foreslog, at klima, miljø og natur forsøges indarbejdet i partiernes valgpro-
grammer, som er ved at blive skrevet nu. Man kunne henvende sig til partierne med 
DN’s fortælling om natur, miljø og klima. Derudover kunne man supplere med et arran-
gement i regi af Naturens Universitet og et Podiorum til udveksling af erfaringer. Det er 
for sent at vente indtil oktober. 

 
• Fra salen blev det foreslået at fokusere på at opgradere de nuværende klimakommu-

nerne til klima+kommuner. Det blev også mindet om at sørge for at forberede sig god-
ten dygtig ordstyrer, hvis man beslutter sig for at afholde valgmøder. Det blev også fo-
reslået at invitere partierne individuelt, før de udarbejder deres valgprogrammer, til 
møder. Hvis der ikke kommer aftryk i valgprogrammerne, kan der komme gode debat-
ter ud af det og forholdet til de nyvalgte politikere kan efterfølgende få gavn af det. 

 
• Det blev efterlyst, at DN’s holdning til vindmøller på kommune niveau bliver klarere. 

Det blev foreslået at holde valgmøder i forbindelse med årsmøderne til efteråret.  
 

• Man blev gjort opmærksom på, at Alternativets lokalbestyrelser er meget åbne over for 
input fra naturforkæmpere. Det blev tilføjet, at det er man også i SF og i Enhedslisten. 

 
• Der blev efterlyst et fokus på bæredygtig vækst. Det blev også foreslået, at SR-

inspirationsdagen kommer til at indeholde et oplæg om kommunalvalget. 
 
Hvordan kan DN's afdelinger arbejde med at løfte og fremme naturværdi-dimensionen i de 5 
nationalparker? 
 

• DN Roskilde efterlyste, at lokalafdelingerne igennem deres bestyrelsesmedlem i natio-
nalparkbestyrelserne arbejder på at gøre det synligt, hvor nationalparkerne er, og hvad 
de konkret består af. DN Roskilde opfordrede også til, at DN skubber til kommunerne, 
så de lever op til deres forpligtelser i Natur 2000-områder. Gode stiforbindelser og god 
naturvejledning bør også indarbejdes i nationalparkplanerne. I Thy har man grebet det-
te godt an. 

 
• Fra salen blev det påpeget, at nationalparkområdet skal have flere ressourcer for at bli-

ve værdige nationalparker. Det blev understreget at man skal have en positiv kontakt 
med politikerne, da de er vigtige for nationalparkbestyrelserne. Slå evt. på turisme og 
kulturhistorie. 

 
• Sammensætningen af nationalparkbestyrelserne er vigtig. Balancen mellem benyttelse 

og beskyttelse er ikke altid lige. 
  

• Der blev opfordret til, at DN søger at fremme naturindholdet i nationalparkerne over for 
politikerne og Naturstyrelsen. Heriblandt korridorer mellem Gribskov, Tisvilde og sko-
vene vest for Helsingør.  

 
• Der blev tilskyndet til at etablere et netværk mellem grupperne af valgte til national-

parkbestyrelserne, så man kan få en direkte kommunikation om problemerne. 
 

• Benchmarking af nationalparkernes biodiversitet blev foreslået. 
 
Kan vi fordoble vores styrke i samfundsdebatten og over for politikerne?  
 

• DN Favrskov foreslog at opfordre DN’s medlemmer til at melde sig ind i andre grønne 
organisationer, f.eks. DOF. 
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• Fra salen blev der givet udtryk for, at det vil være en godt, hvis DN’s medlemmer var 
medlem af flere grønne organisationer, f.eks. Botanisk Forening. 

 
• Det blev frarådet, at man melder sig ind i en organisation, medmindre man interesserer 

sig for dens virke. DN skal ikke tilskynde til 5. kolonne virksomhed. 
 

• DN blev opfordret til at fokusere på at fastholde det nuværende medlemstal af DN – ik-
ke at opfordre til medlemskab af andre organisationer. 

 
• Der blev rådet til at arrangere ture ud i naturen, så de ved, hvad det handler om. Det 

gælder også politikere. 
 

• Det blev foreslået, at hvis man er betalende medlem af en grøn forening, bør man også 
automatisk være medlem af de andre. 

 
• DN blev opfordret til at intensivere det overordnede samarbejde med de øvrige grønne 

foreninger. 
 

• Det blev foreslået, at de lokale afdelinger bliver endnu bedre til at tegne medlemmer til 
DN, når de laver lokale arrangementer, i stedet for at anbefale eksisterende medlem-
mer at tegne medlemskab hos andre grønne organisationer. 

 
• Der blev gjort opmærksom på, at DN har et godt samarbejde med 18 grønne organisa-

tioner i det grønne kontaktudvalg, som på nationalt niveau laver arrangementer og 
publikationer sammen. Det blev foreslået, at man gjorde noget tilsvarende på lokalt ni-
veau. 

 
DN's forhold til Friluftsrådet 
 

• DN Albertslund opfordrede til en diskussion af, at mange interesser hos Friluftsrådet 
peger i en anden retning end hos DN. Det er vigtigt med en klar afgrænsning af samar-
bejdet. 

 
• Fra salen udtrykte man tilfredshed med det nuværende samarbejde mellem Friluftsrå-

det og DN. 
 

10. Eventuelt (Del 4 – 00:54:42) 
Kl. 10.00 – 10.15 
 
Sagsfremstilling: Her er der mulighed for at komme med opfordringer, udfordringer og oplys-
ninger i den udstrækning, de ikke måtte være fremsat under de øvrige dagsordenpunkter. 
Herefter afslutter præsidenten plenumdelen af REP-mødet. 
 
Bemærkninger 
Der blev orienteret om et kommende kort på DN’s hjemmeside om landets frivillige græsser-
foreninger. 
 
Der blev også fortalt kort om det næste naturplejenetværkstræf på Myrtuegård 12. og 13. 
maj. 
 
Der blev spurgt, om det er et demokratisk problem, at ca. 10 % af landets lokalafdelinger ikke 
deltager i dette REP-møde. 
 
Der blev opfordret til at Hunderevet, et gammelt stenrev ved Hundested, bliver reetableret.    
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Dagsordenudvalg 
Jf. Repræsentantskabets forretningsorden §1 udarbejdes dagsordenen for ordinære repræsen-
tantskabsmøder af et dagsordenudvalg bestående af en repræsentant for hvert samråds for-
mandskab, udpeget af formandskabet. I november 2016 udgjordes dagsordenudvalget af: 
 
Samråd Nordjylland: Kaj Edlund 
Samråd Vestjylland: John Clausen 
Samråd Midtjylland: Alfred Borg 
Samråd Sydjylland: Birger Marcussen 
Samråd Fyn: Pia Ellegaard Jørgensen 
Samråd Region Sjælland: Niels Hilker 
Samråd Nordsjælland: Knud Eskesen 
Samråd Storkøbenhavn: Niels Theisler 
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